
и відповідає українське за�
конодавство про кредитні

спілки європейським вимогам?
— У цілому, так. При розробці

проекту закону, який зараз під�
готовлений та знаходиться на
розгляді в Адміністрації Прези�
дента, враховувалися зауваження
обох асоціацій кредитних спілок
—ВАКС та НАКСУ. В ньому
міститься низка дуже важливих
моментів, та я хочу зупинитися
на двох основних. Це надання кре�
дитним спілкам України можли�
вості надавати послуги не лише

фермерам як фізичним особам,
але й фермерським господарст�
вам як юридичним особам. Дру�
ге надзвичайно важливе поло�
ження — згідно із законопроек�
том кредитні спілки можуть взяти
участь у системі гарантування
вкладів.

Я не скажу, що ця стратегія
може бути реалізована вже завтра�
післязавтра, та після спілкування
з представниками Фонду гаран�
тування вкладів для банків я зро�
зумів, що така ідея інтенсивно об�
говорюється.

У цілому законопроект ціка�
вий. Щоправда, там є деякі по�
ложення, що виписані занадто
складно. Вони можуть надміру за�
бюрократизувати діяльність кре�
дитних спілок. Приміром, це сто�
сується ліцензування. Однак за�
галом законопроект заслуговує на
позитивну оцінку.

— В Україні від початку розви�
валися дві моделі кредитного руху
— європейська та американська. Чи
реально зараз поєднати інтереси цих
двох напрямків, аби вони відповіда�
ли європейським нормам?
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Тривалий час в Україні
обговорюються пропозиції,
покликані вдосконалити
чинний закон «Про кредитні
спілки». І якщо раніше 
йшлося переважно 
про можливі системні зміни, 
то нині, враховуючи політичні 
та економічні реалії, 
виникла необхідність 
зробити все необхідне, 
щоб розроблений відповідний
законопроект інтегрувався 
до законодавства Євросоюзу,
яке регулює діяльність 
сектора фінансових послуг.
Про можливості, які в цьому
питанні відкриваються перед
нашою країною та
вітчизняними кредитними
спілками, розповідає директор
варшавського офісу
Національної асоціації
кредитних спілок Польщі
(«Каса Крайова») 
Павєл ГЖЕСІК. Недавно 
на запрошення Проекту USAID
«АгроІнвест» він приїздив 
до України для того, 
щоб допомогти розробити
підходи до вдосконалення
національного законодавства,
яке регулює сектор 
кредитних спілок, 
у процесі його гармонізації 
з законодавством ЄС.

–Ч



—  Особисто я не знаю, чим
європейська система кредитних
спілок відрізняється від амери�
канської. Всі чинні асоціації кре�
дитних спілок є членами Всесвіт�
ньої організації кредитних спілок
(WOCCU), яка зареєстрована в
США. До неї входять і американ�
ські кредитні спілки, і австралій�
ські, і європейські. Я б сказав так
— це скоріш глобальна система. Та,
безумовно, в кожній країні вона
адаптується до місцевих умов.

З іншого боку, я розумію ваше
запитання. Воно стосується особ�
ливостей роботи кредитних спілок
у державах — членах Європейсь�
кого Союзу. Україна прагне стати
членом ЄС, і її законодавство має
гармонізуватися з його законо�
давством, яке стосується сектору
фінансових послуг. Однак це пи�
тання не завтрашнього дня. Роз�
робка національного законодав�
ства та його уніфікація з євро�
пейським — процес тривалий. І до
цього слід готуватися вже зараз.
Моя місія якраз в тому й полягає,
аби визначити, яким чином це
можна і слід робити.

— Що і як в ситуації, яка скла�
лася, повинна робити наша країна?

— Вкрай важливо, щоб у про�
цесі переговорів з ЄС, які вести�
муть представники вашого уряду,
вони розуміли особливості роботи
українських кредитних спілок. І
попросили виключити із зведен�
ня законів, які ухвалюватимуться
з метою гармонізації національ�
ного законодавства з європейсь�
ким, ті норми, які можуть завади�
ти нормальній роботі кредитних
спілок.

Приміром, у Євросоюзі розроб�
лені дуже жорсткі директиви для
банківської сфери, жорсткі вимо�
ги до капіталізації. Українські кре�
дитні спілки не зможуть їх зараз ви�
конати. Це слід враховувати обом
сторонам. Так свого часу вчинили
уряди Польщі, Ірландії, Велико�
британії, Естонії. Це нормальний
процес досягнення компромісу.
Головне, щоб він влаштовував сто�
рони, які домовляються.

З іншого боку, в законодавстві
Європейського Союзу є вкрай
важливі моменти, спрямовані на
захист прав споживачів. Напри�
клад, вони визначають, коли може
бути перерваний кредитний дого�
вір, коли він може бути дочасно
погашений. Звісно, такі положен�
ня слід виконувати.

У цьому зв'язку дуже важливу
роль відіграє державний нагляд за
роботою кредитних спілок. Він
здійснюється у тій самій Ірландії,
і в Польщі, і у Великобританії. Він
діє всюди, де є відповідні державні
органи.

Надзвичайно важливе також
здійснення нагляду з боку фонду
гарантування вкладів. І, безумов�
но, велику роль відіграють асоціа�
ції кредитних спілок. Вони покли�
кані допомагати кредитним спіл�
кам розвиватися. Одночасно вони
є хорошими партнерами держав�
ного органу контролю, Національ�
ного банку, Адміністрації Прези�
дента та структур, які зацікавлені у
тому, щоб кредитні спілки працю�
вали правильно, у рамках чинного
законодавства.

— Чи готові українські кредитні
спілки до змін, які пропонує Євро�
союз?

— Звісно, українські кредитні
спілки на даний момент не готові
виконувати високі вимоги до
капіталізації, про що я вже казав.
Саме в цьому й полягає моя місія
— визначити, які з вимог повинні
бути на даний час виключені для
кредитних спілок України, інакше
вони просто не зможуть працю�
вати.

Я хочу сказати, що є деякі
аспекти європейського законо�
давства, які вже відображені в
українському законодавстві. Зок�
рема, це стосується захисту прав
споживачів фінансових послуг. У
Євросоюзі нема спеціальної ди�
рективи щодо кредитних спілок,
але WOCCU пропонує відповід�
ний типовий закон. Розроблений
в Україні законопроект про кре�
дитні спілки багато в чому відпо�
відає його вимогам.

— Наскільки тривалим може бути
процес переформатування україн�
ських кредитних спілок під вимоги
Євросоюзу?

— Це залежить від процесу, що
відбувається всередині країни. У
будь�якому випадку ми повинні
розуміти, що ніхто не приїздить
із валізами грошей і не дає кре�
дитним спілкам зовнішніх інвес�
тицій. Свій рівень капіталізації
кредитні спілки вибудовують са�
мостійно за рахунок вкладів своїх
членів, вибудовують його трива�
лий час і з великою напругою сил.

— Ви зустрічалися з представ�
никами українських кредитних спі�
лок. Наскільки вони зацікавлені у
своєму євроінтеграційному проце�
сі?

— Я переважно зустрічався з
представниками двох асоціацій
кредитних спілок — ВАКС та
НАКСУ. Розмови з ними пере�
конали мене в тому, що вони
зацікавлені наблизитися до євро�
пейських стандартів. Коли зако�
нопроект, про який ми говори�
мо, буде ухвалений, ваші кредитні
спілки запрацюють у цілковито
нових умовах.

— Якими польськими напрацю�
ваннями українська сторона може
скористатися для досягнення євро�
інтеграційних цілей?

— Свого часу в процесі перего�
ворів з ЄС про гармонізацію за�
конодавства, яке регулює діяль�
ність фінансового сектору, «Каса
Крайова» та уряд Польщі зуміли
домовитися про те, які виклю�
чення повинні бути зроблені для
наших кредитних спілок. Велика
заслуга польського уряду поляга�
ла в тому, що він зміг домогтися
бажаного результату. Для України
таке взаєморозуміння між урядом
та кредитними спілками буде хо�
рошим прикладом. Вона може і
повинна скористатися ним під час
подібних переговорів із Європей�
ським Союзом.

Михайло ВЕРНИГОРА,
Національний прес�клуб 

з аграрних та земельних питань
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